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 المستخلص

تناولت فِي هَذِهِ الدّراسة  جريمة التزوير في المحرر الإلكتروني في النظام السعودي وقد قسمتها 

ويتناول ماهية الجريمة الإلكترونية وتطورها التاريخي ،  :الفصل التمهيدي إِلَى أربعة فصول،

والفصل الأول يتناول ماهية جريمة التزوير في المحرر الإلكتروني و أركانها ، والفصل الثاني 

المحرر الإلكتروني محل الحماية الجنائية لجريمة التزوير الإلكتروني ، واخيراً تناول يتناول 

في الاتفاقيات  -العقوبات-ث أساليب مكافحة جريمة التزوير في المحرر الإلكترونيالفصل الثال

أن جريمة التزوير  :وقد توصلت الدراسة إلى عدد من النتائج منهاالدولية والقوانين الوضعية ، 

الإلكتروني واحدة من أخطر الجرائم الإلكترونية، فهي جريمة مستجدة تستهدف الاعتداء عَلَى 

وايضاً توصلت الدراسة إلى أن   ،لحاسب الآلي بتزوير بيانات المحررات الإلكترونيةمعطيات ا

المنظم السّعودي لم ينص على تعريف لجريمة التزوير في المحرر الإلكتروني، وإنما اكتفى 

في نظام مكافحة الجرائم المعلوماتية، ونحن نحث  بالإشارة إليها كنوع من الإجرام الإلكتروني

ضرورة إفراد نظام متكامل لجريمة التزوير فِي المحرر الإلكتروني، عودي على المنظم الس

وايضاً تشديد العقوبة حيث يشتمل النّظام عَلَى بيان مفهوم المحرر الإلكتروني وجوانبه القَانُونية، 

القَانُون  :المؤتمنين عَلَى البيانات الإلكترونية عَلَى اعتبار الثّقة الممنوحة لَهُم، مثلعلى الموظفين 

الفقهاء اختلفوا فِي تعريف المحرر وكذلك توصلت الدراسة الى أن  ،الفرنسي والإماراتي

 محل جريمة التزوير الإلكتروني، فمنهم من ضيق مفهوم المحرر الإلكتروني،الإلكتروني 

إِلَى كل ما هُوَ مخزن   فقصرها عَلَى مخرجات الحاسب الآلي فقط، ومنهم من وسع من مفهومه

ونحن نحث المنظم السعودي إلى الأخذ بالمعنى الواسع، واخيراً  فِي ذاكرة الحاسب الآلي ،

أن المحرر الإلكتروني محل جريمة التزوير هُوَ محرر بالمعنى القَانُوني؛ توصلت الدراسة  إلى 

ليل الكتابي  واستمرارية الدّليل لأنه متضمن عنصر الكتابة والإثبات، وكذَلِكَ إمكانية قراءة الدّ

الكتابي وعدم قابليته للتغيير، وبالتالي أصبح المحرر الإلكتروني لا يقل أهمية عن المحرر 
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Abstract. 

 

This chapter deals with the crime of forgery in the electronic document in 

the Saudi system and divided it into four chapters. The introductory 

chapter deals with the nature of the electronic crime and its historical 

development. The first chapter deals with the nature of the crime of 

forgery in the electronic document and its elements. Finally, chapter 3 

deals with methods of combating the crime of forgery in the electronic 

document - sanctions - in international conventions and statutes. The 

study found that the crime of electronic forgery is one of the most serious 

cybercrimes. It is an emerging crime aimed at attacking computer data by 

forging electronic data. The study also found that the Saudi regulator did 

not provide a definition of the crime of forgery in the electronic 

document, but merely referred to as a form of cybercrime in the system of 

combating cybercrime. We also urge the Saudi regulator to provide an 

integrated system for the crime of forgery in the electronic document, 

where the system includes a statement of the concept of the electronic 

document and its legal aspects. The study also concluded that the scholars 

differed in the definition of the electronic document that replaced the 

crime of electronic forgery. On the output of the computer only, and some 

of the expansion of its concept to all that is stored in the memory of the 

computer, and we urge the Saudi regulator to take the broad sense, and 

finally the study found that the electronic document replaces the crime of 

forgery is a document Palm Because it contains the element of writing 

and proof, as well as the possibility of reading the written evidence and 

the continuity of the written evidence and its non-changeability, and thus 

the electronic document is no less important than the paper document. 

 


